
تعییـن تکلیـف تعـاونی هـای غیـر
فعــال در دســتور کــار سازمــان

تعاون روستایی

مدیر کل دفتر توسعه، آموزش و ترویج تعاونی ها و تشکل ها سازمان
مرکزی تعاون روستایی ایران از تعیین تکلیف تعاونی های غیرفعال در

بخش های مختلف روستایی، کشاورزی و … خبر داد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از سازمان
مرکزی تعاون روستایی؛ بیژن جهان پناه با بیان اینکه حدود ۷۰۰۰
تعاونی در حوزه های روستایی، کشاورزی، زنان و تولید داریم، اظهار
کرد: ازاین تعداد حدود ۵۸۷۰ تعاونی فعال و حدود ۱۱۰۰ تعاونی غیر

فعال هستند.

وی ادامه داد: وظیفه اصلی تعاونی ها ارائه خدمات در بخش های
مختلف است. برای مثال تعاونی های روستایی دهه ۴۰، ۵۰ شمسی تشکیل
شدند و وظیفه داشتند که به روستاییان سوخت هایی چون نفت،  گاز و
گازوئیل و یا خدمات معیشتی وکشاورزی ارائه دهند اما رفته رفته 
در روستا برایشان رقیب پیدا شد و نقش آنها در روستا کمرنگ شد. یا
تعاونی های زنان روستایی به زنانی که در بخش صنایع دستی، بومی و
تبدیلی فعالیت می کنند خدماتی می دهند. تعاونی های کشاورزی و
تولیدی نیز خدمات فنی _ تخصصی کشاورزی و تولیدی به جامعه هدف

https://agrofoodnews.com/%d8%aa%d8%b9%db%8c%db%8c%d9%86-%d8%aa%da%a9%d9%84%db%8c%d9%81-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86%db%8c-%d9%87%d8%a7%db%8c-%d8%ba%db%8c%d8%b1-%d9%81%d8%b9%d8%a7%d9%84-%d8%af%d8%b1-%d8%af%d8%b3%d8%aa%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d8%aa%d8%b9%db%8c%db%8c%d9%86-%d8%aa%da%a9%d9%84%db%8c%d9%81-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86%db%8c-%d9%87%d8%a7%db%8c-%d8%ba%db%8c%d8%b1-%d9%81%d8%b9%d8%a7%d9%84-%d8%af%d8%b1-%d8%af%d8%b3%d8%aa%d9%88/
https://agrofoodnews.com/%d8%aa%d8%b9%db%8c%db%8c%d9%86-%d8%aa%da%a9%d9%84%db%8c%d9%81-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86%db%8c-%d9%87%d8%a7%db%8c-%d8%ba%db%8c%d8%b1-%d9%81%d8%b9%d8%a7%d9%84-%d8%af%d8%b1-%d8%af%d8%b3%d8%aa%d9%88/
http://www.agrofoodnews.com


ارائه می دهند.  

مدیر کل دفتر توسعه، آموزش و ترویج تعاونی ها سازمان تعاون
روستایی  اضافه کرد: به مرور زمان برخی از تعاونی ها کارکرد خود
را از دست دادند و در مواجهه با رقبای خود ضعیف تر شدند که
تعاونی های غیرفعال نام  گرفتند. این تعاونی ها یا برای مدت
طولانی هیچ فعالیتی نداشتند یا پس از ثبت تعاونی توقف فعالیت بیش
از یکسال داشتند که سازمان تعاون روستایی این تعاونی ها را احصا

کرد و ساماندهی آن را در دستور کار قرار داد.

جهان پناه تصریح کرد:  توانستیم موافقت اجرای طرح تحت عنوان
ساماندهی تعاونی های غیر فعال را  از هیات مدیره سازمان بگیریم
و بر اساس این طرح قرار است که در مدت سه سال نسبت به تعیین
تکلیف تعاونی های غیر فعال احصاء شده اقدام شود.  بر این اساس
تعاونی هایی یا فعال یا ادغام با سایر تعاونی ها می شوند و یا
نسبت به انحلال آنها بر اساس فصل بیستم قانون شرکت های تعاونی

وفصل هفتم اساسنامه سازمان وشرکت مربوطه اقدام خواهد شد.

سرویس خبری: کشاورزی

کشـاورز کـارت؛ کمـک رسـان خـرده
مالکها
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معاون توسعه تعاونیها و تشکلها سازمان مرکزی تعاون روستایی ضمن
اشاره به اینکه “کشاورز کارت”در فصولی که مخارج کشاورزان زیاد
است کمک رسان خواهد بود، به اهمیت کشاورزی قراردادی و رفع مشکلات

کشاورزان با اجرایی شدن آن اشاره کرد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از سازمان
مرکزی تعاون روستایی؛ محمدرضا شاه پسند با بیان اینکه در پی
تفاهم نامه ای میان وزارت جهاد کشاورزی و بانک کشاورزی قرار است
به کشاورزان برای خرید نهاده های مورد نیاز  “کشاورز کارت” ارائه
شود، اظهار کرد: این کارت به کسانی که اطلاعاتشان در سامانه های
مرتبط ثبت شده باشد تعلق می گیرد و به ازای هرهکتاری که زیر کشت

ببرند ۲میلیون تومان اعتبار در نظر گرفته  شده است.

وی با اشاره به اینکه ارائه “کشاورز کارت” اقدام مناسبی برای
حمایت از کشاورزان خرده مالک است، گفت: در فصولی که مخارج
کشاورزان زیاد است این کارت می تواند به کشاورزان خصوصا خرده
مالک ها که بنیه مالی قوی ندارند، کمک کند. اگرچه اعتقاد داریم

که بایستی بر اعتبار درنظر گرفته شده تجدید نظر صورت گیرد.

 معاون توسعه تعاونیها، تشکلها و نظامهای بهره برداری سازمان
مرکزی تعاون روستایی  در بخش دیگری از صحبت هایش به اهمیت
کشاورزی قراردادی و افزایش قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی
اشاره کرد و گفت: اگر دولت قیمت خرید تضمینی محصولات کشاورزی را
افزایش دهد تا کشاورزان محصولاتشان را بهتر بفروشند بسیاری از
مشکلات کشاورزان حل خواهد شد. از طرفی حرکت به سمت کشاورزی



قراردادی هم می تواند بسیاری از مشکلات این بخش را برطرف کند.

وی درادامه تشریح کرد: البته کشاورزی قراردادی نیز منوط به این
اسـت کـه طرفیـن مفهـوم آن را بـه درسـتی درک کننـد. در کشـاورزی
قراردادی باید مشخص شود محصولات با چه کیفیت و قیمتی قرار است

فروخته شود  و در ازای آن چه خدماتی دریافت خواهد شد.

شاه پسند با بیان اینکه در حال حاضر کشاورزی قراردادی به صورت
محدود و در برخی محصولات در حال انجام است، گفت: از طریق اتحادیه
پیگیر  اجرا شدن طرح کشاورزی قراردادی به صورت گسترده هستیم

و وزارت جهاد کشاورزی نیز با عزم جدی به دنبال آن است.

سرویس خبری: کشاورزی

عضـو هیـات مـدیره سازمـان مرکـزی
تعاون روستایی ایران مطرح کرد:
افـزودن سـالانه ۱۳۰۰ هکتـار بـه

نخلستانهای کشور

https://agrofoodnews.com/category/agriculture/
https://agrofoodnews.com/%d8%b9%d8%b6%d9%88-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%85%d8%af%db%8c%d8%b1%d9%87-%d8%b3%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d9%85%d8%b1%da%a9%d8%b2%db%8c-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa/
https://agrofoodnews.com/%d8%b9%d8%b6%d9%88-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%85%d8%af%db%8c%d8%b1%d9%87-%d8%b3%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d9%85%d8%b1%da%a9%d8%b2%db%8c-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa/
https://agrofoodnews.com/%d8%b9%d8%b6%d9%88-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%85%d8%af%db%8c%d8%b1%d9%87-%d8%b3%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d9%85%d8%b1%da%a9%d8%b2%db%8c-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa/
https://agrofoodnews.com/%d8%b9%d8%b6%d9%88-%d9%87%db%8c%d8%a7%d8%aa-%d9%85%d8%af%db%8c%d8%b1%d9%87-%d8%b3%d8%a7%d8%b2%d9%85%d8%a7%d9%86-%d9%85%d8%b1%da%a9%d8%b2%db%8c-%d8%aa%d8%b9%d8%a7%d9%88%d9%86-%d8%b1%d9%88%d8%b3%d8%aa/


عضو هیات مدیره سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران با بیان اینکه
در حال حاضر سطح زیر کشت خرما در کشور به بالغ بر ۲۵۶ هزار هکتار
رسیده است، گفت: تلاش بر این است که سالانه حدود یک هزار و ۳۰۰
هکتار در کشور به کشت نخل اختصاص داده شود اما با توجه به اینکه

سطح زیرکشت قابل توجه است، میزان عملکرد کافی نیست.

سیدرحمتاله پریچهر در اولین جشنواره ملی شکرگزاری خرما که امروز
(۱۲ آبانماه) در روستای امالتمیر اهواز برگزار شد، اظهار کرد:
بخشی از شکرگزاری زبانی و بخشی دیگر عملی است؛ باید به عنوان
امانتدار نعمتهای الهی، برای کاهش ضایعات و افزایش بهرهوری خرما

تلاش کنیم.

به گزارش ایسنا، وی افزود: سطح زیرکشت خرما در جهان در حال حاضر
بالغ بر یک میلیون و ۱۰۰ هزار هکتار و تولید این محصول بالغ بر

۸.۵ میلیون تن است.

عضو هیات مدیره سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران بیان کرد:
تولید خرما در جهان در ۱۰ سال اخیر از حدود ۶ تن در سال ۲۰۰۹، به
۷.۸ تن رسیده که رکورد خوبی است. در کشور ما نیز حدود ۱۷۰ هزار
هکتار سطح زیر کشت خرما وجود داشت که اکنون به بالغ بر ۲۵۶ هزار
هکتار رسیده است و تولید خرما نیز اکنون بالغ بر یک میلیون و ۲۷۰

هزار تن است.

وی افزود: این آمار نشاندهنده این است که ما حدود ۲۴ درصد سطح
زیرکشت جهان و حدود ۱۵ درصد تولید خرما در جهان را در اختیار



داریم اما میانگین عملکرد کشورمان رضایتبخش نیست و باید برای
افزایش عملکرد و اقتصادی کردن تولید خرما، وقت و انرژی کافی

اختصاص دهیم.

پریچهر با اشاره به وضعیت استان خوزستان در تولید خرما، گفت:
استان خوزستان با دارا بودن حدود ۴۱ هزار هکتار سطح زیر کشت
خرما، دومین استان تولیدکننده خرما پس از سیستان و بلوچستان است
اما تنوع خرما در خوزستان حائز اهمیت است و جا دارد پژوهشکده
خرما و میوههای گرمسیری خوزستان توجه ویژهای به این امر داشته

باشد.

وی بیان کرد: از نظر تولید خرما نیز خوزستان ۱۳ درصد تولید خرمای
کشور را در اختیار دارد که باید تلاش بیشتری کرد و عملکرد را به

عملکردهای بینالمللی نزدیکتر کرد.

عضو هیات مدیره سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: بخش
عمدهای از نخلستانهای ما در کمتر از یک هکتار واقع هستند در حالی

که نیاز به باغات یکپارچهتری داریم.

وی افزود: در زمینه تولید خرما، آمار قابل توجهی داریم و عملکرد
ما نیز افزایش یافته اما بسیار کند است و برای ارتقای بهره وری

باید توجه ویژه ای داشت.

پریچهر با بیان اینکه میزان صادرات خرمای ایران به کشورهای دیگر
حدود یک میلیون و ۲۵۰ هزار تن است، تصریح کرد: با توجه به اینکه
خوزستان در تولید و صادرات خرما نقش عمدهای دارد بنابراین انتظار
میرود به این بخش توجه شود و  تولید با استانداردهای جهانی

کیفیت، افزایش یابد.

وی با اشاره به وضعیت صادارت خرما به کشورهای دیگر، گفت: روند ۱۴
ساله میزان صادرات خرما در جهان نشاندهنده گرایش کشورهای دیگر به
مصرف خرما است زیرا محصولی استراتژیک و برای زمان بحران و جنگ
است. کشورهای اروپایی نیز به این دلیل به خرما اهمیت میدهند که
کمککننده به کنترل رادیکالهای آزاد در بدن است. بنابراین شاهد
هستیم که میزان تقاضا افزایش یافته و کشورهای اروپایی گرایش
زیادی به واردات خرما پیدا کردهاند؛ پس توجه به کیفیت خرمای

تولیدی اهمیت دارد.

عضو هیات مدیره سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران افزود: با توجه



به اینکه حدود ۲۴ درصد سطح زیرکشت خرما در جهان را در اختیار
داریم اما میزان صادرات در خور کشور نیست و لازم است که استانداری
خوزستان نیز برای تسهیل و کمک به این امر توجه بسیاری داشته

باشد.

وی گفت: تلاش بر این است که سالانه حدود یک هزار و ۳۰۰ هکتار در
کشور به کشت نخل اختصاص داده شود اما با توجه به اینکه سطح

زیرکشت قابل توجه است، میزان عملکرد کافی نیست.

سرویس خبری: کشاورزی

مدیرعامل سازمان تعاون روستایی
قیمـت خریـد حمـایتی زعفـران را

اعلام کرد

معاون وزیر و رییس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون
روستایی ایران گفت: هر کیلوگرم نگین زعفران ۱۳۰ میلیون ریال از

سوی دولت خریداری میشود.
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محمدعلی طهماسبی روز یکشنبه در سفر به شهرستان فریمان استان
خراسان رضوی با حضور در زمینهای زیرکشت زعفران ضمن بازدید از
مزارع این شهرستان در جمع خبرنگاران افزود: طبق برآوردهای انجام
شده با استانهای زعفرانخیز از جمله خراسان رضوی امسال خرید
هرکیلوگرم پوشال زعفران هم به قیمت ۱۱۰ میلیون ریال تعیین شده

است.

او اضافه کرد: با حمایت ویژه دولت و پیگیریهای وزارت جهاد
کشاورزی، کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی و سازمان برنامه و
بودجه امسال نیز با هدف حمایت از کشاورزان و جلوگیری از افت

قیمت، خرید حمایتی این محصول ارزشمند توسط دولت انجام میشود.

وی با بیان این که هم دولت و هم مجلس به فکر حمایت از کشاورزان
هستند ادامه داد: سازمان تعاون روستایی به عنوان بازوی اجرایی
دولت و با توجه به پیشبینیهای انجام شده اقدام به خرید زعفران

کشاورزان میکند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به افت قیمت زعفران که شیوع
ویروس کرونا موجب تشدید آن شده است گفت: دولت در راستای حمایت از
زعفران کاران با توجه به قیمت تمام شده محصول و احتساب سود متوسط

برای کشاورزان اقدام به خرید زعفران با قیمت اعلام شده مینماید.

طهماسبی افزود: هم دولت و هم مجلس به فکر کشاورزان هستند و دولت
هم تحت عنوان خرید توافقی، تضمینی و حمایتی به کمک کشاوزان

میآید.

معاون وزیر جهاد کشاورزی در خصوص ۶۰ تن زعفران خریداری شده
پارسال توسط دولت نیز گفت: تمامی این حجم زعفران برای صادرات در
نظر گرفته شده است و به بازار داخل نخواهد آمد و زعفران خریداری
شده امسال نیز برای صادرات در بازارهای جدیدتر در نظر گرفته

میشود.

طهماسبی افزود: اگرچه پارسال در مراحل پرداخت مبالغ، مشکلات و
تاخیر پیش آمد اما امسال با توجه به حمایت و تامین منابع مالی از
سوی سازمان برنامه و بودجه و نیز حمایت و پیگیری کمیسیون کشاورزی

مجلس شورای اسلامی مشکلی نخواهیم داشت.

سرویس خبری: صنعت غذا
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تولیــد طلای ســرخ بــه ۵۰۰ تــن
ــاون ــه زعفرانتع ــد؛ عرض میرس
روستایی در بازار واقعیت ندارد

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی گفت: بررسیها نشان میدهد
که امسال تولید زعفران به ۵۰۰ تن برسد.

محمد علی طهماسبی مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی در
گفتوگو با خبرنگار صنعت،تجارت و کشاورزی گروه اقتصادی باشگاه
خبرنگاران جوان، با اشاره به اینکه سال گذشته به منظور حمایت از
کشاورزان زعفران، خریداری شد، اظهار کرد: سال گذشته سازمان تعاون
روستایی ۷۲ تن زعفران از کشاورزان خریداری کرد که ۱۲ تن از این
میزان فروش رفته و ۶۰ تن آن در انبارهای تعاون روستایی باقی

مانده است.

۶۰ تن زعفران در انبار تعاون روستایی
او عرضه زعفران خریداری شده سازمان تعاون روستایی به بازار را
تکدیب کرد و گفت: سازمان تعاون روستایی، زعفران خریداری شده را
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از طریق بورس تنها به منظور صادرات ارائه میکند و طی ماههای اخیر
به سبب شیوع ویروس کرونا، صادرات رونقی نداشته است.

طهماسبی درباره اینکه آیا امسال برنامهای برای خرید زعفران از
کشاورزان دارید؟ بیان کرد: تاکنون برنامهای برای خرید زعفران از
کشاورزان ابلاغ نشده است و حال باید منتظر ماند و دید که روند

بازار چطور میشود.

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه زعفرانهای خریداری شده در
داخل توزیع نمیشوند، گفت: این در حالی است که برخی افراد شایعاتی
مبنی بر افت قیمت در مناطق برداشت به دلیل توزیع زعفرانهای تعاون

روستایی در بازار را مطرح میکنند.

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی در پایان درباره آخرین
وضعیت تولید زعفران تصریح کرد: برآوردها حاکی از آن است که امسال
تولید زعفران به ۵۰۰ تن برسد که ۱۰ درصد این میزان در داخل مصرف

و مابقی صادر میشود.

سرویس خبری: صنعت غذا

معـاون وزیـر جهـاد کشـاورزی خـبر
ــای ــب ورود زعفرانه داد: تکذی
تعـاون روسـتایی بـه بـازار/عرضه

فقط برای صادرات
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مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی با تکذیب شایعه عرضه زعفران
های این سازمان به بازار گفت: این زعفران ها فقط برای صادرات

عرضه میشود.

محمدعلی طهماسبی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه سال
گذشته به منظور حمایت از کشاورزان و تولید داخل طبق دستورالعملی
که به سازمان تعاون روستایی ابلاغ شده بود، این سازمان ۷۲ تن
زعفران را از کشاورزان خریداری کرد، گفت: حدود ۱۲ تن از این
زعفران فروش رفته و ۶۰ تن آن در انبارهای تعاون روستایی باقی

مانده است.

وی با اشاره به اینکه همزمان با آغاز فصل برداشت زعفران عدهای
این شایعه را به راه انداخته اند که قرار است زعفرانهای تعاون
روستایی در بازار عرضه شود، تصریح کرد: به هیچ عنوان این
زعفرانها در بازار داخل توزیع نمیشود و هیچ نیت و قصدی برای

انجام چنین کاری نیست.

طهماسبی عنوان کرد: عدهای چنین شایعهای را مطرح کردند که قیمت در
مناطق برداشت افت کند.

وی با بیان اینکه این زعفرانها فقط برای صادرات عرضه میشود، گفت:
این زعفرانها از طریق بورس و مزایده برای صادرات عرضه خواهد شد و
هر کس که توان صادرات این محصول را دارد، میتواند آنها را

خریداری کند و باید مراحل اداری کار را طی کند.

طهماسبی اضافه کرد: این زعفرانها به اندازهای نیست که نتوان آن



را کنترل کرد و به راحتی میتوان با انجام نظارتهای لازم آن را
صادر کرد.

وی با اشاره به تصویب حدود ۱,۰۰۰ میلیارد تومان تسهیلات ۱۵ درصدی
برای صادرکنندگان و فعالان زعفران گفت: ۳ درصد این تسهیلات توسط
سازمان برنامه و بودجه پرداخت میشود و برای خریداران گل به قیمت
هر کیلوگرم ۱۵۰ هزار تومان، زعفران پوشال به قیمت ۱۶ میلیون

تومان و نگین به قیمت ۲۰ میلیون تومان تعلق میگیرد.

سرویس خبری: کشاورزی

هـزار میلیـارد تومـان تسـهیلات
برای خرید زعفران اختصاص یافت

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: هزار میلیارد
تومان تسهیلات با سود ۱۵ درصد (سه درصد کمتر از نرخ مصوب) از سوی
بانکهای کشاورزی، ملت و توسعه صادرات در اختیار خریداران و

صادرکنندگان عمده زعفران قرار میگیرد.

محمدعلی طهماسبی در دیدار تشکلها، فعالان و نخبگان کشاورزی استان
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خراسان جنوبی که یکشنبه شب با حضور «کاظم خاوازی» وزیر جهاد
کشاورزی در بیرجند برگزار شد افزود: سازمان برنامه و بودجه کشور
با امضای تفاهمنامه چندجانبه با بانکهای کشاورزی، ملت و توسعه
صادرات، زمینه حمایت از صنعت زعفران برای صادرات با کیفیتتر این

محصول را فراهم کرده است.

وی بیان کرد: از این میزان ۵۰۰ میلیارد تومان توسط بانک کشاورزی،
۲۵۰ میلیارد تومان توسط بانک ملت و ۲۵۰ میلیارد تومان توسط بانک

توسعه تعاون پرداخت خواهد شد.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اظهار داشت: امسال
قیمت پایه و کف هر کیلوگرم زعفران ۲۰ میلیون تومان، پوشال ۱۶
میلیون تومان، گل زعفران کیلویی ۱۵۰ هزار تومان در نظر گرفته شده

است.

وی تصریح کرد: دولت تا حدود ۷۲ تن محصول زعفران را خریداری کرد
که به دلیل مسائل مختلف ۶۰ تن زعفران که از سالهای گذشته مانده،

وارد بورس شده است.

طهماسبی گفت: وزیر جهاد کشاورزی تاکید داشت این زعفران خریداری
شده به داخل سرریز نشود و برای فروش و صادرات در نظر گرفته شود

امید است کشورهای دیگر بازارهای جدیدی برای این محصول باشند.

وی عنوان کرد: اخیرا با همت وزیر جهاد کشاورزی چند طرح در ستاد
اقتصاد مقاومتی مطرح شده است که یکی از این طرحها مربوط به
گیاهان دارویی به میزان ۷۵ هزار هکتار بوده که ۵۰ هزار هکتار

مربوط به سازمان جنگلها و مراتع است.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران یادآور شد: خراسان
جنوبی هرچند بارندگی کم و تبخیر آب بالا است اما برای جلوگیری از
بیابانزایی به ویژه اراضی که در کنار رودخانهها قرار دارد مستعد

برای توسعه زرشک دیم است.

وی افزود: ۲۵ هزار و ۶۰۰ هکتار سهمیه ما از گیاهان دارویی است که
هر آنچه در توان داشته باشیم به استان خراسان جنوبی توجه خواهیم

کرد.

طهماسبی بیان کرد: از حدود ۱۰۰ هزار هکتار اراضی شیبدار که در
برنامه ششم توسعه بود تقریبا ۷۰۰ تا ۸۰۰ هکتار زرشک دیم و ۶۰۰



هکتار خارشتر در این استان کشت شده و ستاد اجرایی فرمان امام
(ره) نیز وارد میدان شده است.

وی با بیان اینکه برای کشت گیاهان دارویی تسهیلات پرداخت میشود
عنوان کرد: در اراضی شیب دار هفت هزار هکتار گل محمدی، زرشک،
گیاهان دارویی، سنجد و سایر نیز برنامه ریزی شده و امیداریم
استان هم پیگیر توسعه این کشت با توجه به تسهیلات ارزان قیمت

باشد.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران با بیان اینکه به
صنایع تبدیلی و تکمیلی تسهیلات ۱۵ درصد پرداخت میشود اظهار داشت:
این تسهیلات با پنج سال برگشت توسط بانک کشاورزی در اختیار

متقاضیان قرار میگیرد.

وی گفت: در ارتباط با محصول زرشک خراسان جنوبی که هفت هزار تن از
سال قبل در انبارها موجود است و به دلیل شیوع کرونا و سایر مسائل

به فروش نرفته است سازمان تعاون روستایی وارد خرید شده است.

طهماسبی تصریح کرد: با همکاری وزارت جهاد کشاورزی، سازمان تعان
روستایی از طریق تفاهمنامههایی که منعقد کرده و خرید توافقی این

محصول، اجازه نخواهد داد زرشک روی دست کشاورز بماند.

وی تاکید کرد: هر جا این محصول بماند و قرار باشد کشاورز ضرر کند
به دستور وزیر جهاد کشاورزی وارد خرید میشویم بدون اینکه با
خریداران و تجار رقابت کنیم زیرا ما هیچ رقابتی با تجار نداریم
تنها میخواهیم تولید کننده ضرر نکند چون گردش کشاورزی برای

کشاورز سالی یکبار است.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: در ارتباط با
گلخانهها گام بزرگی در راستای نهضت گلخانهای در قالب ۷۰۰ هکتار

در استان خراسان جنوبی برداشته شده است.

وی افزود: برنامه امسال ما در استان خراسان جنوبی در زمینه
گیاهان دارویی ۲ هزار و ۳۰۰ هکتار است که امید است این میزان

توسط سازمان جهاد کشاورزی و منابع طبیعی استان جذب شود.

طهماسبی بیان کرد: در عرصههای منابع طبیعی محصولاتی از قبیل
آنغوزه ارزش افزوده بالایی دارد اما خام فروشی میشود، گیاهان
دارویی به تازگی دارای ارزش اقتصادی شده است و کسب و کارهای جدید



در پی دارد.

وی عنوان کرد: استان خراسان جنوبی با توجه به داشتن تنشهای محیطی
دارای ماده موثر بالایی است و ارزش افزوده دارد داروهای گیاهی بر

اساس ماده موثره خرید و فروش میشود.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: تعجب میکنم چرا
اربابان خراسان جنوبی نسبت به ایجاد صنایع تکمیلی و تبدیلی برای

گیاهان دارویی ورود نمیکنند.

وی بیان کرد: در زمینه گلخانهها تسهیلات پرداخت میشود اما اصل
بازار است و گیاهان پرآب نباید کشت شود، در شرایط  استان که
شلاقهای آفتاب مقداری شدیدتر است باید محصولات گلخانهای توسعه

یابد.

طهماسبی اظهار داشت: در ارتباط با زرشک، ۱۵۰ هکتار بارگاههای در
استان اجرا خواهد شد که تغییر کاربری نیست طبق دستورالعمل وارد
میشویم و محصول را میخریم و کشاورزان نباید نگران محصول باشند.

وی با بیان اینکه در ارتباط با نظام صنفی اتفاقات بزرگی در حال
انجام است گفت: ۲۲ مهر ۹۹ هفت وزیر مهمان وزیر جهاد کشاورزی
خواهند بود که آیین نامه و هیات نظارت بر اصناف کشاورزی کشور را

امضا و هیات را تشکیل خواهند داد.

طهماسبی با بیان اینکه نظام صنفی دارد جای خود را باز میکند
اظهار داشت: در حال حاضر ۹۰۰ هزار نفر عضو این صنف هستند که باید

این تعداد افزایش پیدا کند.

وی با تاکید بر اینکه در استان خراسان جنوبی سردخانه وجود ندارد
گفت: سردخانهها به گردش نقدینگی کمک میکنند حداقل باید سردخانه و
انبارهای فنی در این استان توسعه یابد چون اینها ارزش افزوده

ایجاد می کنند.

سرپرست بنیاد نخبگان خراسان جنوبی هم گفت: بنیاد نخبگان سعی دارد
در زمینه محصولات استان تحول ایجاد کنیم ولی اختیارات کم هست.

سعید احمدی زاده ضمن تشکر از استاندار خراسان جنوبی افزود: ۱۸
سال عضو گروه مهندسی علمی دانشگاه بیرجند هستم و درخواست داریم

در کارگروه اقتصادی برای محصولات استراتژیک کار کنیم.



وی بیان کرد: در خراسان جنوبی  ۲۰ محصول را شناسایی کردهایم که
باید برای آنها برنامهریزی و زنجیره ارزش برای آنها تشکیل داد.

سرپرست بنیاد نخبگان خراسان جنوبی اظهار داشت: نقشه راه گیاهان
دارویی تنظیم و توسط معاونت اقتصادی به دستگاههای اجرایی ابلاغ

شده است.

وی تصریح کرد: گردش مالی این محصولات پنج هزار میلیارد تومان است
همچنین ۲ هزار میلیارد تومان هم چهار محصول استراتژیک زرشک،
زعفران، عناب و انار گردش مالی دارد که و حدود ۹۰ هزار کشاورز در

زمینه تولید این محصولات در استان فعال هستند.

احمدی زاده عنوان کرد: در حالیکه ۳۰ درصد اشتغال استان در بخش
کشاورزی است اما کشاورزی استان با سایر استانها فرق دارد لذا

باید از کشاورزان حمایتهای ویژه شود.

وی تاکید کرد: برای محصولات استراتژیک کمی اختیارات بیشتری به
استان داده شود چراکه استان و مدیران سالمی داریم همچنین تجارت،
بازرگانی، برندیگ و مارکتینگ محصولات را در اختیارات نداریم تا به

خروجی خوبی برسیم.

سرپرست بنیاد نخبگان خراسان جنوبی گفت: درخواست داریم کارگروه
محصولات استراتژیک با اختیارات وزیر در استان برگزار شود چراکه

سال گذشته ۱۵ طرح را تصویب کردیم ولی به جواب نرسیدیم.

وی خواستار تشکیل کنسرسیوم متشکل از بخشهای خصوصی و دولتی برای
برندینگ، مارکتینگ، صادرات، بانک و بورس زعفران و زرشک در استان

شد.

وزیر جهاد کشاورزی عصر دیروز (یکشنبه) به همراه جمعی از معاونان
و مدیران این وزارتخانه برای بازدید و افتتاح چند طرح بخش
کشاورزی وارد مرکز استان (بیرجند) شد و از مجتمع گلخانهای محمدیه
شهرستان خوسف، مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان

و مجتمع پرورش شتر مرغ بنیاد تعاون زندانیان بازدید کرد.

افتتاح پروژه آبرسانی به محلات عشایری بمرود شهرستان زیرکوه به
نمایندگی از پروژههای وزارت جهاد کشاورزی در سطح کشور، با حضور

ویدئو کنفرانسی رییس جمهوری مهمترین برنامه این سفر است.

وزیر جهاد کشاورزی نخستین بار با هدف رصد میدانی ظرفیتهای استان



در حوزه کشاورزی، بازدید از پروژههای در دست اقدام و افتتاح برخی
پروژهها به استان خراسان جنوبی سفر کرده است و به بررسی مسایل و

مشکلات کشاورزان و دامداران استان پرداخت.

سرویس خبری: کشاورزی

حمـایت از کشـاورزان بـا خریـد
توافقی زرشک ادامه دارد

 مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران گفت: خرید توافقی
زرشک از کشاورزان خراسان جنوبی در حال انجام است همچنین با
فروشگاههای زنجیرهای در تهران برای فروش این محصول هماهنگی لازم

انجام شده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، محمدعلی طهماسبی روز
یکشنبه در حاشیه بازدید وزیر جهاد کشاورزی از مجتمع گلخانهای
محمدیه شهرستان خوسف در جمع خبرنگاران افزود: هفت هزار تن زرشک
استان در انبارها موجود است که سازمان تعاون روستایی وارد این

موضوع شده است. 
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وی گفت: کشاورزان خراسان جنوبی مطمئن باشند که وزارت جهاد
کشاورزی اجازه نمیدهد زرشککاران ضرر کنند در نتیجه محصول را

خریداری میکنیم یا صادر و به فروش میرسانیم.

مـدیرعامل سازمـان مرکـزی تعـاون روسـتایی ایـران اظهـار داشـت:
زرشککاران نباید نگرانی بابت محصول خود داشته باشند چرا که اکنون
سازمان تعاون روستایی به ازای هر کیلوگرم زرشک ۴۵ تا ۵۰ هزار

تومان خرید توافقی محصول دارد.

وی عنوان کرد: برای احداث بارگاه زرشک نیز تسهیلات در اختیار
کشاورزان استان قرار میگیرد و در این زمینه نیز نباید کشاورزان

نگرانی داشته باشند.

«خراسان جنوبی رتبه نخست سطح زیرکشت و تولید زرشک و عناب را در
کشور دارد و بخش زیادی از محصول زرشک کشاورزان استان متاثر از
شرایط کرونا در آستانه فصل جدید برداشت هنوز در انبارها مانده

است.»

طهماسبی همچنین گفت: دولت عزم خود را جزم کرده تا افق ۱۴۰۴ در
کشور ۴۳ هزار هکتار به سطح گلخانهها که سال ۹۲ حدود هشت هزار و
۸۰۰ هکتار بود، اضافه کند و اکنون به حدود ۲۰ هزار هکتار رسیده

است.

وی افزود: گلخانهها جزو طرحهای اقتصاد مقاومتی است که در جهش
تولید نیز نقش بسزایی دارد و در مناطق خشک مانند خراسان جنوبی و
مناطق مرکزی ایران به دلیل کمبود آب باید حداکثر استفاده و

بهرهوری را از آب داشته باشیم.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی اظهار داشت: گلخانهها یک
سیستم متراکم کشاورزی هستند که به صورت کنترل شده میتوان در آن

محصولات کشاورزی را تولید کرد.

وی گفت: توسعه سطح گلخانهها در تمامی استانهای کشور در حال انجام
است اما بیشتر گرایش ما به سمت مناطق خشک و کمآب است از این طریق

که تسهیلات به متقاضیان پرداخت شود.

طهماسبی با بیان اینکه دولت در زمینه عملیات زیربنایی شهرکهای
گلخانهای کمک میکند عنوان کرد: استاندار خراسان جنوبی نیز به جد
به دنبال این موضوع است که امید میرود با اعتبارات ملی و استانی



شهرکهای گلخانهای در این استان احداث و زمینه تولید و اشتغال در
استان فراهم شود.

وی با تاکید بر اینکه بازار بیشتر محصولات گلخانهای در کشور
صادراتی است افزود: امید است خراسان جنوبی با نهضت گلخانهای که
راه انداخته در این زمینه موفق شود و ما نیز کمک میکنیم تا حرکت

موثری در استان رقم بخورد.

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران یادآور شد: برای
متقاضیان احداث گلخانهها در مناطق کمبرخوردار تسهیلات ارزان قیمت
در نظر گرفته شده است اما این افراد باید به سمت محصولات با ارزش

بالا و نیاز آبی کم سوق داده شوند.

وزیر جهاد کشاورزی عصر امروز – یکشنبه – برای بازدید و افتتاح
چند طرح بخش کشاورزی وارد مرکز استان (بیرجند) شد و از مجتمع
گلخانهای محمدیه شهرستان خوسف و مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و

منابع طبیعی استان بازدید کرد.

بازدید از حوزه فعالیتی بنیاد تعاون و حرفهآموزی زندانیان خراسان
جنوبی و مجتمع پرورش شترمرغ این بنیاد از دیگر برنامههای نخستین

روز سفر خاوازی به خراسان جنوبی بود.

افتتاح پروژه آبرسانی به محلات عشایری بمرود شهرستان زیرکوه به
نمایندگی از پروژههای وزارت جهاد کشاورزی در سطح کشور، با حضور

ویدئو کنفرانسی رییس جمهوری مهمترین برنامه این سفر است.

وزیر جهاد کشاورزی در سفر ۲ روزه به خراسان جنوبی با نخبگان بخش
کشاورزی و نمایندگان تشکلهای این حوزه دیدار خواهد داشت و بررسی

مسایل و مشکلات کشاورزان و دامداران استان را در برنامه دارد.

سرویس خبری: کشاورزی
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قیمت خرید حمایتی سیب صنعتی و
گوجه فرنگی تعیین شد

مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران از تعیین قیمت پایه
خرید حمایتی سیب صنعتی به ارزش ۱۲۵۰ تومان و قیمت گوجه فرنگی

هزار تومان در سال جاری خبر داد.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از پات، محمد علی طهماسبی
در جلسه خرید حمایتی محصولات کشاورزی استان آذربایجان غربی که با
حضور استاندار و رییس سازمان جهادکشاورزی آذربایجان غربی برگزار
شد، اظهار کرد : این استان از قطب های مهم تولید سیب و گوجه
فرنگـی در کشـور اسـت کـه در سالهـای اخیـر در راسـتای حمـایت از
کشاورزان سیب صنعتی و گوجه فرنگی به صورت حمایتی خریداری شده

است.

طهماسبی افزود: در سال جاری در صورت پایین بودن قیمت این دو
محصول ساز و کار های لازم جهت خرید حمایتی پیش بینی شده است.

وی تصریح کرد: با توجه به افزایش قیمت تمام شده محصول و همچنین
مشکلات موجـود در کارخانههـای صـنایع تبـدیلی و تکمیلـی و بحثهـای
کارشناســی متعــدد در جلســات قیمتگــذاری و پیگیریهــای اســتاندار
آذربایجان غربی، قیمت پایه سیب صنعتی ۱۲۵۰ تومان و قیمت گوجه
فرنگی هزار تومان تعیین و مقرر شد دستگاه های نظارتی نیز بر روند

اجرایی خرید این محصولات نظارت لازم را داشته باشند.
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وی همچنین از کشاورزان درخواست کرد تا محصولات خود را صرفا به
مراکز جمع آوری دارای مجوز تحویل نموده و از فروش محصولات به قیمت

پایین تر و به واسطهها خودداری نمایند.

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران اضافه کرد: در
راستای حمایت از کارخانههای صنایع تبدیلی و تکمیلی استان تسهیلات
بانکی به صورت سرمایه در گردش دراختیار صنایع تبدیلی قرار

میگیرد.

طهماسبی افزود: در صورت پایین بودن قیمتهای اعلام شده و یا مشکلات
احتمالی در خرید این محصولات خرید حمایتی این محصولات با قیمت

بالاتر به صورت فوری در دستور کار قرار میگیرد.

سرویس خبری: کشاورزی

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون
روستایی تاکید کرد: لزوم تشکیل
کـارگروه قدرتمنـد صـادراتی بـا

همکاری بخش خصوصی
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جلسه شورای هماهنگی اتحادیهها و تشکلهای روستایی و کشاورزی با
حضور مهندس طهماسبی معاون وزیر و رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل
سازمان مرکزی، مدیران عامل اتحادیههای سراسری و نظام صنفی

کشاورزی کشور در سالن جلسات سازمان مرکزی برگزار شد.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از سازمان مرکزی تعاون
روستایی؛ مهندس طهماسبی با اشاره به اینکه اتحادیهها، تشکلها و
شبکه های تحت پوشش آنها میبایست به چشم انداز واحدی در راستای
نیل به اهداف و جایگاه آرمانی خود دست یابند عنوان کرد:وقتی بحث
تزریق ارزش افزوده از بیرون به شبکه مطرح می شود بایستی توجه

ویژه ای به بحث صادرات داشت.

تشکیل کارگروه صادراتی قوی و موثر یکی از نیازهای اساسی شبکه در
برهه زمان حساس کنونی است. بایستی از وجود افرادی در این کارگروه
بهره ببریم که سابقه مفید و عملی در حوزه صادرات محصولات کشاورزی
و دامی داشته و بازارهای جهانی را خوب می شناسند و به استفاده از

نیروهای پیکره دولتی بسنده نکنیم.

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی در بخش دیگری از سخنان خود
به موضوع تحرک بخشی به بحث تأمین مالی کارآمد در حوزه تشکلهای
بخش کشاورزی اشاره کرد و افزود: به عنوان مثال در سال های اخیر
با سیاستهای نادرستی در خصوص ایجاد و نحوه اداره صندوق های مالی
و اعتباری در حوزه تشکل ها مواجه بودهایم و به دلیل عدم وجود
اتاق فکر مشترک و جریان مطالبه گری توانمند در نزد تشکل های مردم
نهاد، شاهد بروز انحراف در مدیریت، نظارت و عملکرد مؤسسات مالی
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این بخش بودهایم که قطعاً از جمله مأموریت های مهم این نهاد
مشترک و سرنوشتساز، ورود به موضوع اصلاح روشها و چگونگی تشکیل و
فعالیت صندوق های تخصصی مالی در راستای خدمت رسانی استراتژیک به

بخش کشاورزی خواهد بود.

مهندس طهماسبی در خصوص لجستیک و حمل و نقل عنوان کرد: استفاده
بهینه از ظرفیتهای انباری که در اختیار شبکه باشد می تواند یکی

از الویت های عملیاتی سازمان به شمار آید.

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران با اشاره به اهمیت
مدیریت منابع موجود در جهان امروز گفت: باید با توجه به پتانسیل
ها و توانمندی های سازمان در حمل و نقل بین المللی ورود کنیم که
ضمن ترانزیت محصولات کشاورزی به بازارهای جهانی,نهاده های مورد

نیاز کشاورزان نیز از بازارهای خارجی تامین کنیم.

وی به ظرفیت انباری که در اختیار شبکه می باشد و متاسفانه مغفول
مانده اشاره کرد و گفت: .ظرفیت انبار و سوله و سردخانه در اختیار
شبکه بالغ بر دو میلیون و هفتصد هزار تن است و با چنین پتانسیل
عظیمی نبایستی محصول از تولید کننده ارزان خریده شود و به مصرف

کننده گران فروخته شود.

مدیر عامل سازمان مرکزی تعاون روستایی در پایان خاطر نشان کرد:
با توجه به محدودیت زمان سازمان بایدبا تلاشی دو چندان ضمن رعایت
اصل شفافیت مالی فعالیت های خود را در حوزه تنظیم بازار داخلی و

توسعه صادرات افزایش دهد.

استفاده بهینه از امکانات و منابع موجود بر اساس اساسنامه سازمان
و قواعد حقوقی,تنظیم بازار محصولات کشاورزی و توزیع مناسب آنها با
قیمت عادلانه، هم افزایی مشترک تبادل ارزی بین اتحادیه ها و اصلاح
سازو کار صادراتی و احیا و اصلاح صندوق های اعتباری و سیستم حمل و

نقل شبکه از اهمیت خاص و ویژه ای در این میان برخوردار است.

سرویس خبری: کشاورزی

https://agrofoodnews.com/category/agriculture/

